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به دنبال بــی ارادگی دولت در ارایــه کالا برگ 
الکترونیکی خریــد کالا برای جبــران افزایش 
قیمتهای ناشــی از حذف ارز ترجیحی، پرداخت 
یارانه ها تا پایان سال قطعی و احتمال دائمی شدن 

آن نیز دور از ذهن نیست.
پس از حذف ارز ترجیحــی ۴۲۰۰ تومانی که منجر به آزاد 
ســازی قیمت کالاهای اساسی و رشد چند برابری بهای آنها 
در بازار شد، دولت با همراهی مجلس شورای اسلامی طرح اریه 
کالابرگ و یا کارت الکترونیکی را برای جبران گرانی ها مطرح 
کردند تا مردم با استفاده از آن اقلام اساسی مورد نیاز خود نظیر 
گوشت، مرغ؛ تخم مرغ، لبنیات، روغن و ... را با قیمت مناسب از 

فروشگاهها تهیه کنند.
در این طرح دولت یارانه ۴۵ هزار تومانی معرف احمدی نژاد را 
در کنار یارانه کمک معیشتی دولت روحانی همراه با یارانه ای که 
برای جبران گرانی ها حاصل از حذف ارز ترجیحی در نظر گرفته 
بود را یک کاسه کرد و با این اقدام حرفه ای میزان پرداخت یارانه 
به مردم را برای قشر متوسط به بالای جامعه ۳۰۰ هزار تومان و 
دهک های پایین درآمدی نیز ۴۰۰ تومان در نظر گرفت و اعلام 
شد؛ چنین یارانه ای تا آماده سازی برای ارایه کالا برگ یا کارت 
الکترونیکی فعلا بصورت نقدی به مردم پرداخت می شود. حال 
با گذشت ۷ ماه از سال اما خبری از کالا برگ نیست و هر ماه 
یارانه جدید سر موقع به حساب سرپرستان خانوارواریز می شود.

بی توجهی دولت و مجلس نسبت به ارایه کالابرگ 
برای خرید کالاهای اساسی

البته یارانه نقدی قرار بود صرف خرید کالاهای اساسی سبد 
مصرفی خانوار شــود اما اکنون به دلیل شرایط بد اقتصادی و 
هزینه های بالای زندگی، معلوم نیست این پول چگونه و کجا 
هزینه می شود. از طرفی دولت نیز هیچ اراده و اقدامی برای ارایه 
کارت الکترونیکییا کالا برگ به مردم را ندارد. کالابرگی که به 
گفته کارشناسان بایستی از همان ابتدا به مردم داده می شد اما 
اکنــون مردم پس از چندین ماه به دریافت یارانه نقدی عادت 

کرده و روی آن حساب بازکرده اند.
بنابراین چنانچــه دولت نیز اکنون اقدام بــه ارایه کالابرگ 
الکترونیکی خرید کالاهای اساسی کند، بی تردید با نارضایتی 
مردم مواجه خواهد شد به همین دلیل است که مدت هاست 
نــه در دولت و نه مجلس صحبتــی از اجرای طرح کالابرگ 
الکترونیکی نمی کنند. البته حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مختص به 
کالاهای اساســی هرچند مانع رانت و فساد و هدر رفت منابع 
ارزی کشور شده اما در مقابل هزینه های زندگی مردم را بالا 
برده و تورم را تشدید کرده است و از آنجایی که پرداخت ۳۰۰ 
هزار تومان به عنوان کمک هزینه جبران گرانی های ناشی از 

حــذف ارز ترجیحی این روزها دردی را دوا نمی کند بلکه این 
اقدام موجب شــده تا قیمت همه کالاها و خدمات نیز در بازار 

متاثر از چنین تصمیم گیری و سیاستی افزایش یابد.
دولت قانون پرداخت کالا برگ به مردم را اجرا 

نکرد و الان نیز جرائت عملیاتی کردن آن را ندارد
جبار کوچکی نژاد، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
در گفتگو با »بازار« درباره تبعات سیاست حذف ارز ترجیحی و 
اقدامات دولت برای کاهش فشار به مردم در جریان اجرای این 
طرح که ماهها از آن می گذرد، گفت: طبق قانون قرار بود دولت 
با حذف ارز ترجیحی به مردم کالا برگ بدهد اما متاسفانه چنین 
قانونی را اجرا نکرد و به جای آن ماهانه یارانه نقدی مستقیم به 
حساب سرپرستان خانوار واریز می کند. واریز پولی که بخش 
عمده آن صرف خرید کالاهای اساســی نمی شود و چون در 
حســابهای جاری و کارت افراد قرار دارد این پول در طول ماه 
خرج هزینه های زندگی شده بدون اینکه تاثیر بر بهبود معیشت 
و رفاه مردم به جای گذارد.وی با بیان اینکه واریز یارانه نقدی به 
جای ارایه کالابرگ، برای خرید کالاهای اساسی به مردم که در 
پی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی اتفاق افتاد موجب شده که با گذشت 
چند ما از این موضوع خیلی ها روی یارانه ها حساب باز کنند، 
افــزود: دولت دیگر تمایلی به ارایه کالابرگ ندارد و قطعا این 
قانون را تا پایان سال اجرا نمی کند. این اشتباهی است که دولت 

مرتکب آن شده و دیگر نمی تواند در چنین شرایطی که مردم به 
دریافت یارانه نقدی عادت کرده اند چنین رویه ای را تغییر دهد.

کسری ۲۰۰ هزار میلیاردی ناشی از پرداخت 
یارانها!

این نماینده مجلس خاطر نشــان کرد: بی توجهی دولت به 
اجرای قانون جبران افزایش قیمت کالاهای اساسی با توزیع 
کالابرگ پس از حذف ارز ترجیحی موجب شده است تا طی 
سالجاری هزینه سنگینی را به خود تحمیل کند آنگونه که تا 

الان کسری بودجه ۲۰۰ هزارمیلیاردی را به بارآورده است.
وی در پاسخ به این سئوال چرا مجلس نسبت به این موضوع 
بی توجه بوده و به دولت فشــار نیاورده تا همان زمان یعنی با 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی طــرح کالا برگ را جایگزین جبران 
هزینه گرانی کالاهای اساسی کند، گفت: دولت قرار بود پرداخت 
یارانه نقدی را برای یک و یا حداقل ۲ ماه ادامه دهد و پس از آن 
کارت الکترونیکی یا کالابرگ را جایگزین پرداخت یارانه نقدی 
به مردم کند اما متاسفانه این کار را نکرد و اکنون نیز اراده ای 
برای این کار ندارد. مجلس نیز چون به درستی می داند که مردم 
طی چند ماه گذشته به دریافت یارانه نقدی عادت کرده اند و 
گویا از این طرح راضی هستند خیلی فشار به دولت وارد نکرده 
است اما بی تردید چنین قضیه ای باید در بودجه سال آینده مورد 

بررسی قرار می گیرد.

ارایه کالا برگ یا کارت الکترونیکی منتفی است
جواد اسماعیلی، پدرکوپن ایران نیز طی گفتگویی با »بازار« 
ارایه کالا برگ به جای یارانه نقدی را منتفی دانســت و اظهار 
داشت: اگر دولت اکنون اقدامی در این راستا انجام دهد بی تردید 
با نارضایتی مردم مواجه خواهد شد، زیرا مردم بخصوص طبقات 
ضعیف جامعه همین یارانه نقدی را در این شرایط بد اقتصادی به 
بخشی از کرایه خانه یا نیازهای ضروری دیگر زندگی اختصاص 
داده اند. بنابراین دولت ابتدا بایستی تبعات چنین طرحی را در نظر 

می گرفت بعد اقدام به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی می کرد.
وی بــا بیان اینکه بی توجهی به توزیــع کالابرگ یا کارت 
الکترونیک خرید کالاهای اساسی موجب شده است تا اکنون 
دولت به عنوان چوب دو سرسوخت هم با نارضایتی مردم نسبت 
به گرانی کالاهای اساسی مواجه شود وهم اینکه دچار کسری 
بودجه ناشی ازهزینه کرد پرداخت سنگین یارانه نقدی شود، افزود:  
مردم وقتی برای خرید روغن و یا گوشــت و ... به فروشگاهها 
رجوع می کنند و با گرانی این کالاها روبه رو می شوند ازعملکرد 
دولت نسبت به گرانی ها گله مند شده درحالی که فراموش کرده 
اند پول آن را قبلا در قالب یارانه گرفته اند اما جای دیگر هزینه 
کرده اند. بنابراین دولت در این زمینه یک اشتباه استراتژیک کرد 
که قبل از اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کند بایســتی کارت 

الکترونیک خرید کالاهای ارزان قیمت را توزیع می کرد.

حذف ارز ترجیحی باید تدریجی انجام می شد
این کارشناس اقتصادی اضافه کرد: به نظر من بایستی اجرای 
قانون حذف ارز ترجیحی طی چند ســال و به صورت پلکانی 
انجــام می گرفت نه اینکه یکباره اقدام به آزادســازی قیمت 
کالاهای اساسی می کرد و جبران آن را با پرداخت یارانه نقدی 
پوشــش می داد چرا که اکنون مردم همان پول یارانه نه فقط 
به خرید کالاهای اساســی گران قیمت اختصاص نمی دهند 
بلکه آن را صرف اقســاط یا اجاره بها و ... می کنند که هیچ 
تاثیری بر رونق سفره خانوارها ندارد و از طرفی چنین اقدام غیر 
کارشناسانه ای موجب افزایش قیمت همه کالاها و خدمات در 
بازار شده است.اسماعیلی در ادامه افزود: ای کاش دولت رئیسی 
آرام آرام موضوع یکسان سازی ارز را در پیش می گرفت و طی 
۴ سال با درایت قیمت همه کالاهای اساسی را آزاد می کرد تا 
تورم به این شکل در جامعه ایجاد نمی شد و از طرفی با برنامه 
ریزی درست افزایش قیمت کالاهای اساسی را جبران می کرد.

وی به توزیع کوپن در کشــور طی بیش از ۲۰ سال و تامین 
مایتاج مردم با هزینه پایین در این مدت همچنین حذف تدریجی 
آن اشاره کرد و اظهار داشت:  در آن زمان علاوه بر همه کالاهای 
اساسی حتی صابون و سیگار و ...را به صورت کوپنی به دست 
مردم می رساندیم این کار باعث شده بود که سفره مردم خالی 
نماند و نیازهای ضروری جامعه نیز تامین شــود اما با گذشت 
چندین سال به تدریج اقدام به حذف برخی کالاها کردیم آنطور 
که با چنین اقدامی هیچ مشکلی برای مردم و اقتصاد کشور با 

برچیده شدن کوپن اتفاق نیفتاد.
 یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ تومانی که 

به سرنوشت یارانه ۴۵ هزار تومانی مبتلا شد
پدر کوپن ایران افزود: اکنون پرداخت یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار 
تومانی به سرنوشــت یارانه ۴۵ هزار تومانی دوران ریاســت 
جمهوری احمدی نژاد و روحانی مبتلا شده و دولت رئیسی نیز 
نمی تواند این پول را از مردم بگیرد. بنابراین دولت در این زمینه 
باید فکری اساسی بکند چرا که قیمت ها همچنان در حال بالا 
رفتن است و اگر رقم یارانه درسال آینده متناسب با رشد قیمت ها 

افزایش نیابد نارضایتی جامعه را بدنبال دارد. 
بنا به این گزارش، کارشناسان می گویند؛ با آنکه دولت برای 
جبران هزینه افزایش قیمت کالاهای اساسی در پی حذف ارز 
ترجیحی همواره به مردم یارانه نقدی پرداخت می کند اما این 
رقم در مقابل رشــد قیمت همه کالاها و خدمات در بازار ناچیز 
بوده و از طرفی نیز صرف خرید کالاهای اساســی نمی شود، 
بنابراین دولت باید تصمیمی جدی برای ارایه کالابرگ یا کارت 
الکترونیکی درسال آینده اتخاذ کند تا با افزایش قیمت ها فشار 

زیادی به مردم وارد نشود.

 ارایه کالا برگ الکترونیکی منتفی است

تداوم پرداخت یارانه ها تا پایان سال! 

آمادگی مسکن برای خروج از رکود

 فروشندگان از بازار خارج شدند!
قیمت مســکن در هفته آینده با افزایش همراه خواهد شــد 
و معاملات تا حد کمــی رونق می یابد، چرا که بســیاری از 

فروشندگان در شرایط موجود حاضر به معامله نخواهند بود.
قیمت مسکن این روزها در هاله ای از ابهام قرار دارد. بازار مسکن در هفته 

آینده با رونق معاملات و افزایش نسبی قیمت مواجه خواهد شد.
پیش بینی قیمت مسکن در هفته اول آبان

یک کارشــناس بازار مسکن گفت: اختلال در اینترنت ضرر زیادی به بازار 
مسکن زد.مجتبی بیگدلی در گفت وگو با تجارت نیوز با اشاره به اختلال شدید 
اینترنت در هفته جاری و تاثیر آن در روند معاملات بورس یادآور شد: بخش 
قابل توجهی از مصالح ساختمانی در بورس عرضه می شود که این مهم به 
دلیل اختلالات با مشکل مواجه شــد. بنابراین در این هفته تامین مصالح 
ساختمانی روند کندی داشت. وی در ادامه افزود: بازار مصالح ساختمانی در 
هفته جاری دستخوش افزایش قیمت بود. به گونه ای که تنها در یک هفته با 

افزایش ۸۰ الی ۹۰ درصدی قیمت مصالح ساختمانی مواجه شدیم.
این کارشناس بازار مســکن در رابطه با وضعیت سرمایه گذاری در بخش 
مسکن گفت: طی چند ماه گذشته سرمایه گذاری بخش مسکن روند نزولی 
داشــته و بخش عمده ای از سرمایه گذاری در این بخش به بازارهای موازی 

هدایت شد و یا حتی برخی از سرمایه گذاران تا مشخص شدن شرایط بازارها 
کناره گیری کردند. بیگدلی در رابطه با پیش بینی قیمت مسکن در هفته آینده 
اظهار کرد: با توجه به شرایط موجود پیش بینی می شود که قیمت مسکن در 
هفته آینده با افزایش همراه شود. این روند می تواند تا حدودی بازار را از رکود 
تورمی خارج کند.وی افزود: با افزایش قیمت مسکن پیش بینی می شود که 
معاملات تا حدودی رونق بگیرد و برخی از ســرمایه گذاران بار دیگر به این 

بازار امیدوار شوند.

بیگدلی با بیان اینکه میل به فروش مسکن در هفته آینده تا حدودی کاهش 
می یابد، متذکر شد: انتظار می رود در هفته آینده برخی از فروشندگان بازار را 
ترک کنند و منتظر رشد قیمت در این بازار باشند، بنابراین بسیاری فروشندگان 

پای معامله نخواهند آمد و بازدیدها همچنان بلاتکلیف باقی خواهد ماند.
پیشی گرفتن قیمت زمین از خانه

با توجه به شــرایط حاکم بر بازار پیش بینی می شــود که قیمت زمین در 
هفته های آتی با افزایش معناداری همراه باشد، چرا که اجرای طرح مسکن 
تدریجی می تواند جان تازه ای به معاملات زمین دهد. بنابراین تا چند هفته 
آینده قیمت زمین با رکورد جدیدی مواجه خواهد شد. به گونه ای که انتظار 
می رود آمار معاملات زمین با افزایش چشمگیری همراه شود.باید در نظر داشت 
که گرانی زمین می تواند بار دیگر زمینه حضور مافیای زمین را پررنگ کند، که 
این روند در بازار مسکن و ساخت و ساز نیز تاثیرگذار خواهد بود. بنابراین انتظار 
می رود راهکار مناسبی برای شتاب قیمتی زمین در نظر گرفته شود، در غیر این 

صورت کلاف سردرگم بازار مسکن پیچیده تر خواهد شد.
تکلیف خریداران مصرفی چیست؟

طی یک ماه اخیر بســیاری از خریداران مصرفی در بازار سردرگم هستند 
و بخش قابل توجهی از معاملات فســخ و یا حتی بسیاری از فروشندگان 

به رغم فایل کردن خانه خود حاضر به فروش نشدند که این مهم در کاهش 
معاملات و خیز مسکن برای گرانی موثر است. بازار مسکن این روزها برای 
خریداران مصرفی بسیار کلافه کننده شده، به گونه ای که سطح توقع بسیاری 
از خریداران تقلیل یافته و حاضر هســتند تا گرانی دیگر هر خانه ای را که با 
بودجه آنها همخوانی دارد را خریداری کنند.به طور کلی باید در نظر داشت که 
ادامه داشتن این روند می تواند متقاضیان مصرفی مسکن را از این بازار دور کند 
که این روند به یقین نه تنها مناسب حوزه مسکن نیست بلکه می تواند تبعات 

منفی اقتصادی را به دنبال داشته باشد.
گرانی مصالح ساخت و ساز را تعطیل می کند

افزایش ۸۰ الی ۹۰ درصدی قیمت مصالح ساختمانی تنها در یک هفته و 
تامین نکردن به موقع آن باعث شد که بسیاری از ساخت و سازها تعطیل شوند 
و سازندگان تا تعیین تکلیف قیمت نهایی مصالح ساختمانی دست نگه دارند. 
این روند می تواند ضربه مهلکی به بازار ساخت و ساز مسکن بزند. در خاتمه باید 
یادآور شد که طرح های مسکنی دولت هیچ یک نتوانسته عاملی برای رونق و 
یا ساماندهی بازار مسکن باشد، بنابراین شاید بهتر است برای بهبود بخشیدن 
به وضعیت نابسامان بازار مسکن در ابتدا قوانین نخ نما شده مورد بازنگری یا 

تغییر قرار بگیرند، تا شاید از این وادی مسکن جان تازه ای بگیرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا:
توافق با ایران قریب الوقوع نیست

پرایس، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا که اعلام کرده است تمرکزش بر مذاکرات 
وین نیست، بار دیگر اعلام کرد که توافق با ایران قریب الوقوع نیست.

به گزارش بازار، ند پرایس سخنگوی وزارت خارجه آمریکا در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه منظور 
از اینکه ایالات متحده بر مذاکرات متمرکز نیست، چیست؟ گفت که توافق در آینده نزدیک با ایران را 
محتمل نمی دانیم.این مقام وزارت خارجه آمریکا افزود که بر کسی پوشیده نیست که دستیابی به توافق با 
ایران در حال حاضر محتمل به نظر نمی رسد.پیش از این، جان کربی هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی 
شورای امنیت ملی آمریکا نیز روز پنجشنبه به وقت محلی به خبرنگاران به صراحت اعلام کرد: آمریکا 
در حال حاضر اساسا تلاش برای مذاکره با ایران را به دلیل عرضه پهپاد به روسیه کنار گذاشته است.این 
مقام آمریکایی تصریح کرد: ما در حال حاضر روی دیپلماسی متمرکز نیستیم.هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی شورای امنیت ملی کاخ سفید ادامه داد: بازگشت به برجام بسیار دور به نظر می رسد.ند پرایس 
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا به رغم این اظهارات کربی همچنان ایران را متهم به در خواست های 
فرابرجامی کرد و در عین حال اعتراف کرد تمرکز واشــنگتن بر ناآرامی ها است که او آنها را اعتراض 
ایرانیان شجاع خواند.وی همچنان با دخالت در امور داخلی ایران مدعی شد از مقامات ایران می خواهیم 
که خشونت علیه شهروندانی را که به دنبال حقوق اساسی خود هستند، متوقف کنند.این مقام وزارت 
خارجه آمریکا همچنین با تکرار ادعای واشنگتن درباره عضویت ایران در کمیسیون مقام زن سازمان ملل، 
در پاسخ به سوال مغرضانه خبرنگاری، عضویت ایران در این کمیسیون را تحقیر آمیز خواند و مدعی شد 
نباید در این کمیسیون حضور داشته باشد.وی ادعا کرد که برخی از بدترین ناقضان حقوق بشر در برخی 
کمیسیون های سازمان ملل حضور دارند.این در حالی است که زهرا ارشادی سفیر و معاون نمایندگی 
ایران در سازمان ملل روز پنجشنبه به وقت محلی در نشست شورای امنیت سازمان ملل با موضوع زنان، 
صلح و امنیت گفت: زنان ایرانی باهوش، فرهیخته، فداکار، وطن دوست و آگاه به حقوق خود هستند. آنها 
همچنین می دانند که چگونه با دولت به شیوه ای سازنده و صلح آمیز برای پیشبرد حقوق خود تعامل 
کنند. بنابراین، ما به دولت های غربی توصیه می کنیم آنها به قیم نیاز ندارند و از طرف آنها صحبت نکنند.
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا همچنین ادعاهای جان کربی سخنگوی شورای امنیت ملی دولت بایدن 
را تکرار کرد و مدعی شــد اطلاعات موثق و معتبری مبنی بر استفاده از پهبادهای ایرانی در اوکراین 
داریم. وی همچنین ادعای دیگر سخنگوی شورای امنیت ملی آمریکا را تکرار کرد و مدعی شد حضور 
کارشناسان ایرانی در کریمه را برای آموزش استفاده از پهپادهای ایرانی به نیروهای روسی تایید می کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا ادامه داد در حال مشورت با اوکراین و متحدان برای پاسخگو کردن ایران 
نسبت به حمایتش از روسیه در جنگ هستیم. این مقام وزارت خارجه آمریکا همچنین در پاسخ به سوالی 
درباره بازداشت یک شهروند آمریکایی در ایران گفت که نمی توانیم گزارش های مربوط به بازداشت یک 

شهروند آمریکایی در ایران را بطور مستقل تایید کنیم.

فستیوال گفته ها و نوشته های نمایندگان درباره افزایش حقوق اقشار متعدد؛ 
وعده هایی بر مبنای تقریبا هیچ!

در آستانه تحقق احتمالی لایحه ۹۰۰ هزارتومانی -آن هم با همه نقدها و دفاعها-، 
فستیوال وعده وعیدهای جدیدتر حقوقی نمایندگان نیز به راه افتاده است.

در حالی که مخاطبان اصلی افزایش ۹۰۰ هزار تومانی حقوق، یا نسبت به میزان افزایش انتقاد دارند یا این 
که گاه اصلا امیدی به اجرایی شدن آن ندارند، اما با استارت مباحث مربوطه، خود مجلسیان به روشهای 
متعدد درصدد وارد کردن گزینه های جدیدی به موضوع افزایش حقوق ها هستند. اتفاقی که با نگاه و شرایط 
حاکم بر وعده های نمایندگان، بعید است به مرحله اجرایی برسد و چه بسا فقط به درد خود نمایندگان، آن هم 
برای جریان سازی در ایام تبلیغات انتخاباتی خواهد خورد.همه حرف لایحه حقوق بازنشستگان این است که 
به میزان ۹۰۰ هزار تومان حقوق این قشر افزایش می یابد، کمک هزینه اولاد برای کارمندان ۱۰۰ درصد 
و حق عائله مندی ۵۰ درصد رشد می کند. براساس لایحه مذکور مستمری افراد تحت پوشش کمیته امداد 
امام)ره( و سازمان بهزیستی ۱۰ درصد و دهک های ۱، ۲ و ۳ این افراد حدود ۱۵ درصد رشد می کند.هرچند 
موضوع افزایش حقوق در مجلس در حال نهایی شدن است، اما رئیس سازمان برنامه دولت، انتقادهایی از 
افزایش مبلغ مورد نظر در مجلس دارد. ولی با این این حال وعده داده است که از مهرماه، این افزایش لحاظ 
شود. جعفر قادری، نماینده شیراز در گفتگو با بازار، با اذعان بر این که این میزان افزایش، خیلی نمی تواند 
دردی از مشکلات کارمندان و بازنشستگان را جبران کند، اما می گوید: با این حال دولت هم دارای منابع 
محدودی است و در همین حال اقشار متعدد خواستار افزایش حقوقشان هستند و این مساله همیشه برای 
دولت وجود داشته است.وی به شرایط خاص دولت در پرداخت نشدن بخشهایی از بودجه های عمرانی و 
خشکسالی و ... هم اشاره می کند و می گوید: با این حال ما معتقدیم تا جایی که امکان دارد، باید در راستای 
کاهش مشکلات معیشتی بخشهای متعدد جامعه گام برداریم و مجلس در زمانهای مقتضی و متناسب با 
شرایط، حتما این موضوع را برای بخشهای دیگر نیز لحاظ خواهد کرد.در حالی که نمایندگان مجلس تاکید 
دارند که در یک قدمی تصویب چنین لایحه »مهمی« قرار دارند، اما همزمان با مطرح شدن آن، دغدغه 
های بخشهای کارمندی و کارگری در حوزه های دیگر نیز در حال مطرح شدن است. مساله مهمتر این که 
این دغدغه ها مخصوصا از جانب خود نمایندگان مرتبط با این اقشار در حال مطرح شدن است و عمده آنها 

هم می دانند که این وعده ها، حداقل در این شرایط، عملیاتی نخواهد شد.
توئیتها و اظهارات انتظار آفرین مجلسی ها

رمضانعلی سنگدوینی نماینده مردم گرگان و آق قلا و رئیس کمیته گاز و پتروشیمی کمیسیون انرژی 
مجلس در توئیتی وعده افزایش حقوق محیط بانان را داده و نوشته است: »نمایندگان در راستای رفع تبعیض 
در پرداخت حقوق و دســتمزد کارکنان و با توجه به وظایف حاکمیتی و نظارتی خطیر سازمان حفاظت 
محیط زیست، با افزایش حقوق و دستمزد محیط بانان در سال آینده موافقت کردند.«در همین حال مهدی 
اسماعیلی نماینده مردم میانه و رئیس کمیته آموزش و تحقیقات کمیسیون آموزش از ترمیم حقوق و مزایای 
»خدمتگزاران آموزش و پرورش« نوشــت: »در راستای پیگیری های مکرر به عمل آمده جهت ترمیم 
حقوق و مزایای خدمتگزاران زحمتکش آموزش و پرورش، وزیر محترم آموزش و پرورش طی دیداری به 
بنده اعلام کرد که اقداماتی انجام گرفته و امیدواریم در آینده نزدیک، خبرهای خوشی را به این عزیزان 
بدهیم.« اما فاطمه محمدبیگی نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس و عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس در توئیتی از دو برابر شدن دستمزد دستیاران پزشکی، با پی گیریهای مستمر خبر داد و 
نوشت: »خرسندیم از اینکه پیگیری های مستمر کمیسیون بهداشت برای افزایش حقوق دستیاران پزشکی 
به نتیجه رســید و شاهد دو برابر شدن حق الزحمه آنها هستیم.«در همین حال »پیگیری جدی افزایش 
حقوق کادر درمان در بودجه ۱۴۰۱« موضوعی بود که علی بابایی کارنامی، نایب رییس کمیسیون اجتماعی 
مجلس از آن سخن گفته و در توئیتی تاکید کرد؛ »کادر درمان منابع انسانی ارزشمندی است که نباید به 
دلیل مشکلات معیشتی آنها را از دست داد. در بودجه ۱۴۰۱ بطور جدی پیگیر افزایش حقوق کادر درمان 
و پرستاران هستیم. هزینه فراوان تربیت نیروی متخصص در حوزه بهداشت و تجربیات گرانبهای دوران 
مبارزه با کرونا، کادر درمان را تبدیل به منابع انسانی ارزشمندی کرده که نباید به دلیل مشکلات معیشتی 
آنها را از دست داد.«شمس الدین حسینی، رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس نیز به موضوع 
دیگری اشاره کرده و گفت: امروز درآمد خانوارها با هزینه های آنها تناسب ندارد و دولت باید محل مناسبی 
را برای افزایش حقوق در سال آینده پیش بینی کند.محمدرضا احمدی سنگری نماینده مردم رشت و عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس هم به موضوع دیگری اشاره کرده و، در توئیتی نوشت: »درحالی که 
برخی معلمان حتی معادل حداقل حقوق وزارت کار نیز دریافت نمی کنند، شنیدن اخبار حقوق ها و پاداش 
های نجومی برخی مدیران واقعا قابل پذیرش نیست!اگر قرار به صیانت از حقوق باشد، حقوق معلمان قطعا 
در اولویت است.«سید محمد موحد رئیس مجمع نمایندگان استان کهکیلویه و بویر احمد در مجلس یازدهم 
و نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس هم به طور کلی افزایش حقوق سایر اقشار بازمانده را به دولت 
یادآور شده و در توئیتی نوشت: »افزایش ۵۷ درصدی حقوق  بازنشستگان اقدامی ارزشمند و شایسته تقدیر از 
سوی  دولت انقلابی است، ضمن تشکر از مجموعه وزارت رفاه و دولت محترم، حمایت خود را از این طرح 
اعلام می نمایم. دولت با رصد واقع گرایانه شرایط معیشتی دیگر اقشار هم، نسخه های بدیع دیگری ارائه 
دهد.«در همین حال عبدالجلال ایری به لزوم توجه به وضعیت مسکن بازنشستگان و جامعه کارگری کشور 
اشاره کرده و گفته است: »پرداخت اجاره های سنگین و افزایش چند ده درصدی سالانه اجاره بها، مستاجران 
به ویژه اقشار کم درآمد را با مشکلات زیادی مواجه کرده و آنها را تنگنا قرار می دهد و پرداخت وام ودیعه 
مسکن آن هم با نرخ سود ۱۸ درصد گره از مشکلات مردم باز نمی کند. لذا کمک به این قشر و تسهیل 

تامین خانه آنها که از ضروریات بوده که نیازمند برنامه ریزی و اهتمام مسئولان است.
این اصرارها به معنی همراهی با مردم و دولت نیست

در میان همه این گفته ها و نوشته ها، قادری، عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی ظاهرا به انتقاد از این همه درخواست و تاکیدات پرداخته و در توئیتی تاکید کرد »اصرار برخی از 
دستگاهها برای افزایش حقوق پرسنل و همزمانی ادعای همراهی با دولت با هم سازگار نیست. پیش بردن 
افزایش حقوق با فشار تجمع، دولت را مسئله دار می کند.  «علی امینی، استاد مدیریت دانشگاه در گفتگو با 
بازار می گوید: بالا بردن انتظارات بخشهای مختلف جامعه، در شرایطی که دولت در آستانه یک اقدام برای 
بخش کارمندی و بازنشستگی قرار دارد، نمی تواند منجر به تحقق شرایط جدیدی شود.وی معتقد است: این 
که نمایندگان مجلس قبل از همه و بدون پشتوانه به این موضوع دامن می زنند، مساله عجیب تری است. 
هر چند همگان معتقدند چه بهتر بود که همانگونه که مجلس نشینان می گویند شرایط درآمدی و حقوقی 
برای همه اقشار جامعه فراهم بود و این، بهترین اتفاق ممکن بود. اما همه ما می دانیم شرایط به گونه ای 

دیگر است و البته مجلسیان بهتر از همه به این شرایط واقفند.

اخبار کوتاه 

حمایت از بخش خصوصی بیشتر می شود آیین نامه واردات خودرو دارای نقاط کور زیادی است
منتظر نباشید؛ فعلا خودروهای وارداتی نمی آید وزیر کشور از انعقاد قرارداد با بخش خصوصی برای خرید 10 هزار دستگاه اتوبوس خبر داد

وزیر کشور از انعقاد قرارداد با بخش خصوصی برای خرید ۱۰ 
هزار دستگاه اتوبوس خبر داد و گفت: به محض افزایش تولید 
داخل، حمایت های دولت از بخش خصوصی بیشتر خواهد شد.

به گزارش ایرنا، احمد وحیدی دیروز در حاشیه بازدید از »هجدهمین نمایشگاه 
حمل و نقل، عمران و خدمات شهری شهر هوشمند، مدیریت جامع شهری، 
ماشین آلات و صنایع وابسته«، در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه با توجه به 
گفته رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران که 
تهران به هفت هزار دســتگاه اتوبوس نیاز دارد و اینکه آیا می توان از ظرفیت 
بخش های خصوصی برای تولید اتوبوس و تحویل آن به پایتخت استفاده کرد 
یا نه افزود: در حال حاضر بخش خصوصی مورد حمایت دولت واقع شده است. 
دولت قراردادهای متنوعی در بخش اتوبوس، مینی بوس، میدل باس و غیره با 

برخی شرکت های تولید داخل منعقد کرده است.  
وزیر کشور ضمن امیدواری به افزایش عمق بخشی بیشتر در تولیدات داخل یا 

افزایش درصد بومی سازی تولیدات عنوان کرد: به محض افزایش تولید داخل، 
حمایت های دولت از بخش خصوصی بیشتر خواهد شد.وحیدی به قرارداد خرید 
اتوبوس برای شــهرهای کشور اشاره کرد و افزود: دولت برای خرید ۱۰ هزار 
دستگاه اتوبوس با بخش خصوصی قراردادهای مختلفی منعقد کرده که این 
رقم تاکنون وجود نداشته است.همچنین مدیر عامل شرکت واحد اتوبوسرانی 
تهران ابراز امیدواری کرد تا پایان سال بیش از هزار دستگاه اتوبوس به حمل و 
نقل عمومی تهران افزوده شود.بهرام نکاحی افزود: طبق آنچه دولت و خودروساز 
قول داده اند، می توانیم انتظار داشــته باشیم نزدیک به هزار دستگاه اتوبوس 
تا پایان ســال تحویل  شرکت واحد شــود.وی در پاسخ به این سوال که آیا 
تولیدکنندگان داخلی امکان تولید اتوبوس ۲ کابین دارند یا نه  گفت: در داخل 
کشور تولید اتوبوس ۲ کابین هم داریم؛ باید بهره بردار به تولید کننده سفارش 

دهد و بر اساس سفارش محصول، تولید کننده آن را خواهد ساخت.
نکاحی در مورد هجدهمین نمایشگاه حمل و نقل، عمران و خدمات شهری 
نیز افزود: نمایشــگاه بسیار خوبی است و همین که نمایشگاه حمل و نقل و 
موضوعات وابسته برگزار شده به این معناست که توجه مسئولان و متولیان به 
موضوع حمل و نقل جدی تر از گذشته است. مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی 
شهرداری تهران افزود: حمل و نقل مثلثی است که سه ضلع شامل تولید کننده 
یا تامین کننده ســخت افزار، بهره بردار و یک ضلع مردم به عنوان ذی نفع یا 
استفاده کننده را دارد.نکاحی بیان کرد: اگر تولیدکننده نتواند اتوبوس تولید کند، 
بهره بردار قادر به تامین اتوبوس نیست و اگر تولید کند و بهره بردار نتواند خرید 
کند، تولید کننده ضرر می کند و در هر ۲ صورت مردم دچار مشکل می شوند.وی 
افزود: این اتفاق در دهه گذشته رقم خورده و بسیاری از تولید کنندهای کشور 

زمین گیر شده اند و خط های تولید آن ها نیز تعطیل شده است.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس خاطر نشان کرد: 
مجلس در ۴ حوزه نسبت به عملکرد فاطمی امین انتقاد وارد 
کرده است این حوزه ها عبارتند از خودرو، فولاد، معادن و تنظیم 
بازار. امیدواریم وزیر بتواند به پرســش های مجلس در این 

بخش ها پاسخ هایی درخوری ارائه بدهد.
لطف الله سیاه کلی در گفت وگو با ایلنا، از اعلام وصول استیضاح وزیر صمت 
خبر داد و افزود: بیش از 6 ماه است که بحث استیضاح وزیر صمت در مجلس 
مطرح شده بود.وی ادامه داد: وزیر صمت یک مرتبه به کمیسیون صنایع دعوت 
شد و نتوانست با پاسخ هایش کمیسیون را قانع کند از این رو بحث استیضاخ 
وی به مجلس آمد اما رئیس جمهور درخواست کردند که ۲ ماه به وی فرصت 
داده شود تا تغییرات در وزارتخانه را ایجاد کند.عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس تصریح کرد: فرصت مجلس به وزیر صمت بیش از ۲ ماه شــد اما 
شاهد تغییراتی در عملکرد فاطمی امین نبودیم از این رو دوباره استیضاح وی به 
جریان افتاد؛ وزیر صمت ۲6 مهر به کمیسیون صنایع فراخوانده شد و مجددا 
نتوانست رای کمیسیون را دریافت کند و مطابق با آیین نامه باید اعلام وصول 
می شود که رئیس مجلس دستور دادند و این اتفاق رخ داد.سیاهکلی با اشاره 
بهمهم ترین انتقادهایی که از سوی مجلس متوجه وزیر صمت شده است، 
تصریح کرد: مجلس در ۴ حوزه نســبت به عملکرد فاطمی امین انتقاد وارد 
کرده است این حوزه ها عبارتند از خودرو، فولاد، معادن و تنظیم بازار. امیدواریم 
وزیر بتواند به پرسش های مجلس در این بخش ها پاسخ هایی درخوری ارائه 
بدهد.به گفته وی؛ عملکرد وزارت صمت در بخش معدن بسیار ضعیف است 
این در حالیست که اگر شیوه مدیریت معادن اصلاح شود بدون تردید با تکیه 
به همین معادن می توان کشور را اداره کرد. وی با انتقاد از آیین نامه واردات 

خودرو، تصریح کرد: این آیین نامه دارای نقاط کور زیادی است و مجلس نسبت 
اجرای به آن خوشــبین نیست. در مجموع سوالات مجلس از وزیر در زمینه 
خودرو به واردات آن ختم نمی شــود و پرسش هایی در زمینه تولید، واردات، 
صادرات، کیفیت و تعداد خودروهایی تولیدی دارد.این نماینده مجلس با بیان 
اینکه وزیر صمت از مجلس رای اعتماد نخواهد گرفت، گفت: مجلس چندان 
همراه فاطمی امین نباشد البته نمایندگان صاحب رای هستند اما باتوجه به 
شناختی که من از آنها دارم بعید به نظر می رسد که رای اعتماد بگیرد. بدون 
تردید فاطمی امین رای مثبت کمی از مجلس خواهد گرفت.وی افزود: بدون 
تردید وزیر جدید اشکالات موجود در این وزارتخانه را حل خواهد کرد؛ فاطمی 
امین در ساختارها دستکاری کرد و به افرادی مسئولیت داد که کاربلد نبودند. 
همچنین نتوانست به وعده های خود عمل کند و ما شاهد رفتارهای دوگانه از 
وی بودیم؛ بنابراین ما استیضاح کنندگان به این نتیجه رسیدیم که فاطمی امین 

نمی تواند وزارتخانه مهمی چون صمت را اداره کند.

جاده سازی برای ورود خودروهای چینی؟
منتظر نباشید؛ فعلا خودروهای وارداتی نمی آید

ســخنگوی وزارت صمت اعلام کرد: نمی توان زمان دقیقی را برای 
واردات اعلام کرد، اما می توان گفت که کارها در حال انجام است.

در حالی شهریورماه امسال سخنگوی وزارت صنعت از زمان ورود خودروهای خارجی در 
آذرماه امسال پرده برداشت و اعلام کرد که آذرماه باید منتظر دیدن خودروهای وارداتی 
باشیم، حالا با عقبگردی عجیب، آبی پاکی را به روی دست منتظران ورود خودرو ریخت 
و اعلام کرد نمی توان زمان دقیقی را برای واردات اعلام کرد.به گزارش خبرآنلاین، امید 
قالیباف گفت: فرآیند واردات خودرو فقط در اختیار وزارت صمت نیست، بلکه دستگاه های 
زیادی از جمله بانک مرکزی، گمرک، استاندارد و… نیز در این فرایند نقش دارند بنابراین 
نمی توان زمان دقیقی را برای واردات اعلام کرد، اما می توان گفت که کارها در حال انجام 
است.او همچنین درباره ارز مورد نیاز واردات خودرو عنوان کرد که بانک مرکزی براساس 
آیین نامه اجرایی واردات خودرو باید یک میلیارد یورو ارز اختصاص دهد و در حال حاضر 
سیاست گذار پولی کشور در یک فضای مثبت مشغول برنامه.ریزی برای تخصیص ارز 

مورد نیاز واردات خودرو است.قالیباف همچنین در مورد اینکه گفته می شود فقط قرار 
اســت از چین خودرو وارد کشور شود، متذکر شد: آزادسازی واردات خودرو بدون هیچ 
پیش فرضی و صرفا برای تعادل بخشی به بازار تصویب شد. تصویب این قانون و واردات 
خودرو ارتباطی با مذاکرات هسته ای نداشته و این که می گویند به دلیل به نتیجه نرسیدن 
برجام فقط قرار است از چین خودرو وارد کنیم، به هیچ وجه صحت ندارد.این اظهارات در 
حالی است که سخنگوی وزارت صمت اواسط شهریورماه امسال در یک برنامه تلویزیونی 
اعلام کرد که بانک مرکزی باید ارز مورد نیاز واردکننده را تامین کند و پس از آن نیز 
مراحل واردات خودرو انجام و در نهایت نیز خودروی وارداتی باید از گمرکات ترخیص 
و ســپس به روش های مذکور در آئین نامه باید عرضه شود.به گفته او، اگر تمام شرایط 

به خوبی پیش رود، در آذرماه خودروهای وارداتی وارد بازار می شود.
وزیر صمت: واردات خودرو قطعی است

در این میان، در نیمه مهرماه سیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن 

اشاره به دریافت ۳۰۰ درخواست توسط شرکت ها یا اشخاص حقوقی برای واردات خودرو 
توســط وزارت صمت و حذف تعدادی در همان ابتدای امر )بنابر عدم مشمول بودن 
شرایط واردات(، اعلام کرد: درخواست ها اخذ شده و در حال پالایش و بررسی است.وی 
افزود: تا ۱۰ روز ابتدایی مهر ماه، دو مورد از شرکت های درخواست کننده برای وزارت 
صمت مسجل شده که حائز شرایط برای واردات هستند، اما قاعدتا بر تعداد آن ها افزوده 
و اسامی آن ها اعلام خواهد شد.به گفته او، واردات خودرو قطعی خواهد بود و در آینده 
نزدیک شاهد ورود نخستین خودروهای وارداتی به کشور خواهیم بود. همچنین مهلت 
ارسال و تکمیل مدارک برای واردکننده های خودرو که تا پیش از این، تا پایان شهریور 
ماه در نظر گرفته شده بود، تا پایان مهر ماه تمدید شد.وی متذکر شد: گفته شده حداکثر 
تا پایان مهر ماه اسامی تمام شرکت های واجد شرایط اعلام خواهد شد.روز شنبه نیز 
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس ضمن اشاره به قول وزارت صمت، تاکید 
کرد: براساس آنچه که وزارت صنعت و معدن قول داده است، باید ظرف دو هفته آینده 
واردات خودرو صورت گیرد.به گفته او، قطعا بر اساس قانون مصوب مجلس باید تا پایان 
سال جاری، تا سقف یک میلیارد دلار خودروی خارجی وارد شود. مجلس در بودجه سال 

۱۴۰۱ دولت را مکلف به واردات خودرو کرده است.

فرمان آزادسازی واردات خودرو چرا مغفول ماند؟
از اسفند سال گذشته که رییس جمهور فرمان آزادسازی واردات خودرو را صادر کرد 
تا به امروز حدود هشت ماه می گذرد. قرار بود در این مدت چندین هزار دستگاه خودرو 
به کشور وارد شود، اما مسایلی مانند ناهماهنگی دستگاه های مختلف با یکدیگر بر سر 
این موضوع به خصوص وزارت صمت و بانک مرکزی بر سر مساله تامین ارز، تاخیر در 
تدوین و اعلام آیین نامه و همچنین عدم احیای برجام، اجازه نداده دســتور آزادسازی 
واردات خودرو اجرایی شــود.حدود دو ماه از اعلام آیین نامه واردات خودرو می گذرد و 
گمان می رفت با مشــخص شدن آن، ورود خودرو به کشور اجرایی شود، اما چالش و 
مانع بزرگی به نام تامین ارز همچنان اجازه شکسته شدن طلسم واردات را پس از حدود 
۴ ســال و نیم نمی دهد.وزارت صمت برای آزادسازی واردات خودرو روی توافق ایران 
و آمریکا بر سر احیای برجام حساب باز کرده بود؛ چه آنکه در صورت حصول توافق، 
درآمد ارزی کشور افزایش می یافت و بانک مرکزی مشکل و مخالفتی بابت اختصاص 

ارز به واردات خودرو نداشت.
منتظر خودروهای وارادتی نباشید

در این فضا، کارشناسان پیش از این در گفت وگو با خبرآنلاین عنوان کرده بودند که 

شرایط به گونه ای نیست که بتوانیم منتظر خودروهای وارداتی باشیم.
امیرحسین کاکایی درباره واردات خودرو گفته بود: قرار بود واردات خودرو اتفاق بیفتد، 
اما من از روز اول گفتم که امکان ندارد چنین اتفاقی بیفتد. الان هم می گویم تا وقتی 
برجام درست نشود و تا وقتی روابط بین المللی درست نشود، وارداتی انجام نمی شود. اگر 
هم چنین اتفاقی بیفتد، یک واردات رانتی خواهد بود.وی متذکر شده بود: تا این لحظه 
که وارداتی انجام نشده و من به شما قول می دهم اگر سلامت اداری وجود داشته باشد، 
تا آخر سال هم وارداتی صورت نخواهد گرفت و واردات خودرو یک برنامه غیر اجرایی 
بود.برخی از کارشناسان معتقدند بحث از سرگیری ورود خودرو به کشور در شرایطی 
مطرح شــده بود که به نظر می رسید مذاکرات احیای برجام میان ایران و گروه ۱+۴ 
مراحل پایانی خود را می گذراند و در زمانی نزدیک شاهد امضای توافق نامه جدید در 
این زمینه خواهیم بود.این کارشناسان تاکید می کنند اما حال که طرفین مذاکره بیش 
از پیش از توافق فاصله گرفته اند و طرف مقابل هم چندان به از سرگیری مذاکرات و 
نتیجه بخش بودن آن امیدی ندارد، بانک مرکزی بار دیگر تمرکز خود را روی مدیریت 
 منابع ارزی گذاشته برای همین تخصیص ارز به واردات خودرو را با اما و اگرهایی همراه 

کرده است.
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